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Vážení spoluobčané,

	 poměrně	teplé	počasí	během	letošní	zimy	a	v	prvních	
jarních	týdnech	umožnilo	zahájení	naplánovaných	staveb-
ních	prací	ve	sportovním	areálu	na	Hynkově.	Konkrétně	
se	 jednalo	 o	 výměnu	 stávající	 dlažby,	 vybudování	 no-
vého	chodníku	a	zpevněných	ploch	v	prostoru,	kde	pro- 
bíhá	 pečení	 makrel.	 Původně	 měly	 být	 uvedené	 práce	
realizovány	 prostřednictvím	 vybrané	 firmy	 v	 poptávko-
vém	 řízení.	 Cenové	 nabídky,	 které	 vyhodnotila	 obecní	
rada,	 byly	 však	 poměrně	 vysoké	 a	 proto	 tyto	 práce	
provedli	obecní	zaměstnanci	s	využitím	obecní	techniky.	
Vyšlo	 to	 mnohem	 levněji	 a	 zároveň	 se	 ukázalo,	 že	 po-
řízení	 různých	 stavebních	 strojů	 v	minulých	 letech	 bylo	
správným	 rozhodnutím.	 Rovněž	 je	 potřeba	 vyzdvihnout	
šikovnost	 a	 pracovitost	 obecních	 zaměstnanců,	 kteří	
vzorně	 spolupracovali	 a	 zároveň	 se	 snad	 naučili	 i	 něco	
nového.		
	 Při	bagrování	pláně	pro	nový	chodník	došlo	v	někte-
rých	 místech	 ke	 snížení	 terénu.	 Vytěžená	 hlína	 byla	
následně	 použita	 ke	 srovnání	 děr	 a	 k	 dalším	 terénním	
úpravám,	 aby	 celý	 sportovní	 areál	 působil	 uceleným	 
a	příjemným	dojmem.	Tento	sportovní	areál,	zasazený	do	
lužního	lesa	si	to	jistě	zaslouží.	
	 Je	jakýmsi	centrem	setkávání	obyvatel	Hynkova	a	bě- 
hem	vodácké	 sezóny	 sem	zavítá	 spousta	 návštěvníků	 ze	
všech	koutů	republiky	a	možná	i	ze	zahraničí.
	 Ruku	k	dílu	rovněž	přiložili	členové	Sokola	Hynkov	
v	 rámci	 několika	 brigád.	 Pokácení	 smrků	 napadených	
kůrovcem	odborně	provedl	Jan	Vítek.	Úklidu	pokácených	
stromů	a	klestí	se	zhostila	spousta	obyvatel	Hynkova.	Ze	
zdravých	 kmenů	 budou	 nařezány	 trámy	 a	 fošny,	 ze	 kte- 
rých	chtějí	Sokoli	vyrobit	 lavičky	a	pergolu,	 jež	má	stát	
hned	vedle	šaten.	Pár	měsíců	bude	trvat,	než	nově	zasetá	
tráva	zakoření,	areál	se	zazelená	a	splyne	s	okolní	příro- 
dou.	Jsem	však	přesvědčen	o	tom,	že	vynaložené	finanční	
prostředky	 a	 společné	 úsilí	 všech,	 kteří	 se	 na	 realizaci	
tohoto	záměru	podíleli,	bylo	správným	rozhodnutím.

	 Dne	20.	04.	2023	zastupitelé	vyhodnotili	cenové	na- 
bídky	k	napojení	10	rodinných	domů	na	okraji	Hynkova	
k	páteřní	sítí	jednotné	kanalizace.	Vítězem	se	stala	firma	
pana	Dalibora	Dudíka,	Těšetice	122,	783	46	s	nabídkovou	
cenou	 1	 166	 200,-	 Kč.	 Krom	 těchto	 10	 domů	 zbývá	
nainstalovat	 septiky	 a	 ty	 napojit	 na	 kanalizaci	 u	 dalších	 

3	domů.	Až	se	 tak	stane,	bude	celá	kanalizační	soustava	 
na	Hynkově,	po	několika	letech	příprav	a	stavebních	pra- 
cí,	konečně	hotová.	

	 V	 průběhu	 měsíce	 února	 a	 března	 došlo	 k	 opravě	
poškozených	krovů	kaple	sv.	Cyrila	a	Metoděje,	která	stá- 
la	 téměř	 500	 tis.	 Kč.	 Vše	 je	 zaplaceno	 a	 čekáme,	 jak	
dopadne	žádost	o	dotaci,	 ve	které	 jsme	Olomoucký	kraj	
požádali	o	částku	ve	výši	50%	zaplacené	ceny.	Jak	oprava	
dopadla	můžete	posoudit	na	přiložených	fotografiích.

„V měsíci březnu 2023 byla dokončena oprava a impregnace 
krovů a střešní konstrukce, a zároveň odvětrání střechy kaple sv. 
Cyrila a Metoděje“
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Co se dělo ve škole a školce

Jak jsem získal/a michelinskou hvězdu

 Navštívili	nás	žáci	 ze	čtvrtých	 tříd	ze	dvou	 škol	 -	Skrbeň	 
a	Křelov.	Moc	jsem	se	bála,	ale	nakonec	to	přešlo.	Ta	druhá	škola	
nevypadala	 jako	 čtvrtá	 třída,	 ale	 jako	 pátá	 nebo	 šestá.	Museli	
jsme	se	seznámit.	Když	jsme	hráli	hry,	tak	to	bylo	super.	Moc	
jsme	si	to	užili.	Po	hrách	jsme	dělali	palačinky	a	vafle.	Vyráběli	
jsme	náramky	a	přívěšky	na	klíče,	pak	jsme	dostali	michelinskou	
hvězdu.	Nakonec	jsme	si	řekli	zážitky,	rozloučili	jsme	se	a	šli	na	
oběd.	Sice	jsme	se	přejedli	vaflí,	ale	nevadí.	

Magdaléna, 4. třída

	 Na	 začátku	 jsme	 hráli	 hru	 „chňapky“	 a	 luštili	 kvíz	 
o	Belgii.	Pak	 jsme	šli	do	kuchyně,	kde	 jsme	dělali	pa-lačinky	
a	 vafle.	 Vafle	 se	 šlehačkou	 byly	 dobré.	 Za	 hodinu	 jsme	 šli	 
o	patro	výš	vyrábět	náramky.	Kdo	chtěl,	tak	si	mohl	namalovat	 
na	 obličej	 belgickou	 vlajku.	 Bavili	 mě	 „chňapky“.	 Moje	
přezdívka	byla	-	Chleba.	U	vaření	jsem	si	hrál	na	Pohlreicha.	

Jakub, 5. třída

	 Navštívila	 nás	 pátá	 třída	 z	 Nákla.	 Přišla	 k	 nám	 ve	 stře- 
du	 22.	 února.	 Luštili	 jsme	 křížovku,	 vařili	 a	 vyráběli.	 Mě	
nejvíc	 bavilo	 vaření.	 Vařili	 -	 teda	 smažili	 jsme	 palačinky	
a	 vafle.	 Nejlepší	 na	 tom	 bylo,	 že	 jsme	 je	 mohli	 sníst.	 Pak	
jsme	 nejedli	 oběd.	 Teď	 se	 vracím	 ke	 křížovce,	 ta	 byla	 
o	Belgii.	 Bylo	 tam	 hádání	 různých	 jídel.	Tajenka	 zněla:	T-R-
U-H-L-I-Č-K-A.	Vyráběli	 jsme	náramek	přátelství.	Za	to	jsme	
si	vysloužili	michelinskou	hvězdu.	Za	mě	byla	akce	povedená,	
aspoň	jsme	se	nemuseli	učit.	

Michael, 5. třída

	 Dne	23.	února	k	nám	přišli	čtvrťáci	z	Křelova	a	ze	Skrbeně.	
Nejdřív	jsme	hráli	„chňapky“,	kde	si	každý	vymyslet	přezdívku.	
Následovala	křížovka	o	Belgii,	 tajenkou	byla	T-R-U-H-L-I-Č-
K-A.	Šli	jsme	k	truhličce	a	vylosovali	jsme	si	obrázek	kuchyňky	
nebo	dílničky.	 Já	 jsem	 šel	 do	kuchyňky.	Rozdělili	 jsme	 se	 do	
dvou	skupin,	které	dělaly	palačinky	nebo	vafle.	My	jsme	dělali	
palačinky.	Potom	jsme	šli	do	dílničky,	kde	jsme	pletli	náramky	 
a	malovali	na	obličej	belgickou	vlajku.	V	tělocvičně	jsme	dostali	
michelinskou	hvězdu.	Všechno	se	mi	moc	líbilo.	

Norbert, 4. třída

Jarní tvoření a den otevřených dveří

 V tento den jsem ve škole dělala úkoly s blue-botem. Šla 
jsem i do školky, tam jsem vyráběla a plnila další výzvy. Dělala 
jsem i palačinky. Moc se mi to líbilo. Těším se, až tam zase půjdu.

Agátka, 3. třída

 Dne 23. 3. 2023 proběhlo jarní tvoření a den otevře- 
ných dveří. Plnili jsme úkoly. Také jsme si něco jarního vyrobili. 
Ve škole i ve školce jsme měli uhodnout pět hádanek a zapsat 
písmeno. Za splnění všech úkolů jsme dostali odměnu. Moc se 
mi to líbilo.

Alžbětka, 3. třída

	 Ještě	 v	 loňském	 roce,	 na	 základě	 informací	 od	 pana	
Michala	Hořejše,	velitele	zásahové	jednotky	SDH	Příkazy	
obec	 požádala	 o	 dotaci	 na	 hasičský	 přívěs.	 Žádost	 byla	
podpořena	 a	 na	 tento	 účel	 byl	 získán	 příspěvek	 ve	 výši	
450.000,-	Kč,	přičemž	celkové	náklady	budou	okolo	750	
tis.	 Kč.	 Přesná	 částka	 vyplyne	 z	 výsledku	 výběrového	
řízení.	 Krom	 nového	 vybavení	 pro	 zásahy,	 které	 bude	
stabilně	 uloženo	 ve	 vozíku	 a	 nebude	 se	 muset	 pracně	
nakládat	 do	 auta,	 hasiči	 získají	 novou	 „mašinu“,	 s	 níž	
budou	 konkurenceschopní	 při	 hasičských	 závodech.	 Ta,	
kterou	využívají	v	současnosti,	nemá	požadovaný	výkon	 
a	musí	se	často	opravovat.
	 Letos	 budeme	 už	 10.	 rokem	 pokračovat	 v	 opravě	
dveří	a	oken	v	Záloženském	domě.	Konkrétně	dojde	k	re- 
novaci	4	oken	ve	vinárně	a	také	dveří,	kterými	se	vchází	
do	 tělocvičny.	Celkové	náklady	dosáhnou	173.100,-	Kč,	
přičemž	dotace	z	Ministerstva	kultury	je	120.000,-	Kč.
	 Obec	byla	rovněž	úspěšná	s	žádostí	o	dotaci	na	vytvo-
ření	 takzvané	 Místní	 energetické	 koncepce,	 takzvaný	 
MEK,	 kde	 je	 dotace	 90	 %,	 maximálně	 však	 400	 tis.	
Kč.	 Vítězem	 poptávkového	 řízení	 se	 stala	 společnost	
ENUPRO	 s.r.o.,	 Nádražní	 545,	 Uničov	 s	 nabídkovou	
cenou	 370.000,-	 Kč	 bez	 DPH.	 Vytvořením	 MEK	 obec	
získá	stěžejní	informace	o	stavu	obecních	budov,	veřejné- 
ho	osvětlení	a	následně	o	možnostech,	 jak	 lépe	nakládat	
a	hospodařit	s	obecním	majetkem	ve	vztahu	k	úspoře	při	
jejich	provozování	 a	údržbě.	Dalším	výstupem	bude	ná- 
vrh	řešení	na	využití	dotačních	titulů,	budování	vlastních	
zdrojů	na	výrobu	elektrické	energie	 a	 jejich	zapojení	do	
systému	komunitní	energetiky.
	 Obec	 připravuje	 podání	 žádosti	 o	 dotaci	 na	 2	 foto- 
voltaické	 elektrárny,	 které	 by	 měly	 být	 instalovány	 na	
Záložně	a	 také	na	střeše	mateřské	školy.	Každá	by	měla	
mít	 výkon	 okolo	 45	KWp	 a	 také	 bateriové	 úložiště	 pro	
akumulaci	vyrobené	elektřiny.
	 Společně	s	obcí	Střeň	jsme	podali	žádost	o	dotaci	na	
2	sociální	pracovníky.	Žádost	byla	podpořena	výší	95	%	 
z	 celkového	 rozpočtu.	 Oba	 pracovníci	 -	 pracovnice	 by	
měli	 od	 července,	 po	 dobu	3	 let	 působit	 na	 území	 obou	
obcí	 a	 jejich	 úkolem	 bude	 pomáhat	 občanům	 v	 těžkých	
životních	 situacích.	 Zároveň	 mohou	 občanům	 poradit	 
s	nákupem	energií	či	jim	pomoci	při	jednání	na	úřadech.	
V	 tomto	čísle	najdete	krátký	článek	o	 tom,	že	se	hledají	
uchazeči	o	tuto	práci,	ve	kterém	je	odkaz	na	paní	Mgr.	Evu	
Masnou	ze	 společnosti	EDUKOL,	 jež	vyřizuje	veškerou	
administraci.	 V	 případě,	 že	Vás	 tato	 informace	 zaujme,	
neváhejte	ji	kontaktovat.	
	 Od	 dubna	 se	 počet	 obecních	 zaměstnanců	 rozrostl	 
o	další	dva.	Úřad	práce	bude	po	dobu	6	měsíců	obci	vy- 
plácet	 dotaci	 ve	 výši	 16	 tisíc	 na	 každého.	 Novými	
zaměstnanci	 jsou	 paní	 Lenka	 Pasierbová	 a	 pan	 Milan	
Hubáček.	Po	3	týdnech	od	jejich	nástupu	mohu	konstato- 
vat,	že	se	stali	platnými	členy	obecního		týmu	a	doufám,	že	
jim	jejich	nasazení	vydrží.
 

Příjemné  a přiměřeně deštivé jaro přeje starosta - Pokračování na str. 4 -
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Den otevřených dveří a jarní tvoření

Noc s Andersenem

Setkání vedoucích 
pracovníků v ZŠ Příkazy

	 Ve	 dnech	 30.	 -	 31.	 3.	 2023	 se	 v	 Základní	 škole	
Příkazy	konalo	setkání	vedoucích	pracovníků	základních	
škol,	 kteří	 jsou	 zároveň	 členy	 Asociace	 ředitelů	 ZŠ	
Olomouckého	 kraje.	 Zatímco	 první	 den	 se	 nesl	 spíše	 
v	duchu	pracovním	a	projednávaly	se	otázky,	které	české	
školství	 aktuálně	 nejvíce	 trápí,	 v	 pátek	 si	 účastníci	 užili	
úžasnou	komentovanou	procházku	obcí	Příkazy.	Za	tento	
krásný	 zážitek	 velmi	 děkujeme	 panu	 Josefu	 Škrabalovi,	
místostarostovi	obce.	Jeho	láska	k	obci	nás	provázela	po	
celou	dobu,	kterou	se	nám	věnoval.	Děkujeme.

Za všechny účastníky Milada Podolská, ředitelka školy

www.prikazy.cz



- 4 -

 Dne 23. 3. 2023 bylo jarní tvoření a den otevřených dveří. 
Hledali jsme písmenka, ze kterých jsme skládali slovo. Hráli 
jsme si s blue-boty, šli do školního ateliéru. Tam jsme si dali 
palačinku. Ve školce jsme plnili úkoly. 

Daník, 3. třída

 Šly jsme s babičkou a mladší ségrou do školy a potkaly jsme 
moji kámošku. Společně jsme vyzkoušely králičí dráhu a blue-
boty. Pak jsme hledaly pátračku, protože jsme dostaly na začátku 
lístek, kde nám mělo vzniknout KRÁSNÉ JARO. Moc se mi to 
líbilo, příště půjdu znovu. Šly jsme i do školky a vyráběly jsme 
tam. 

Maruška, 3. třída

Noc s Andersenem
 Dne 31. 3. 2023 jsme měli v ZŠ Noc s Andersenem. Měli 
jsme se rozdělit do skupin na plnění úkolů po škole. Naše skupina 
měla první hotovo. Byli jsme jenom tři, ostatních bylo pět. Byli 
jsme docela dobrý tým! Měli jsme stezku odvahy, diskotéku  
i polštářovou bitvu. Moc se mi to líbilo.

Valča, 3. třída

 Nejprve jsme měli volnou hodinu. Potom jsme se rozdělili 
do skupin. Plnili jsme úkoly s blue-boty a počítači. Následovala 
stezka odvahy a diskotéka, která trvala až do půlnoci. Moc se mi 
to líbilo a chtěl bych to znova!

Vašík, 3. třída

 Začalo to v pátek v 18 hodin. Moc jsem se těšila. Prvně jsme 
měli volno, a pak jsme šli do knihovny. Tam jsme poslouchali 
paní, ta nám říkala věci o Disney. Pak jsme šli do tělocvičny a 
rozdělili jsme se do 8 skupin. Šli jsme na stezku odvahy a na 
diskotéku. Moc se mi to líbilo.

Mája, 3. třída

 Dne 31. 3. 2023 jsem přišla do školy. Rozdělala jsem si věci. 
S sebou jsem si vzala polštář, baterku, spacák, pití a kartáček. Šli 
jsme poslepu. Neměli jsme mít rozsvícenou baterku. Moc se mi 
to líbilo.

Sanďa, 3. třída

 Dne 31. 3. 2023 jsme spali ve škole. Nejprve šli všichni do 
své třídy. Pouštěli jsme si písničky a různé pohádky. Pak jsme 
se vypravili do místní knihovny. Tam nám paní knihovnice 
vyprávěla o pohádkách Disney. Po návratu do školy jsme 
vytvořili 8 týmů. Jeden tým měl bohužel jen tři členy z pěti. To 
vůbec nevadilo. Plnili jsme celkem osm úkolů. Vyráběli jsme 
hrady, pekli palačinky. Jakmile každý tým splnil úkoly, tak jsme 
hodnotili, jak se nám práce povedla. Pak byla stezka odvahy. 
Paní učitelky na nás vybafovaly. Potom jsme-li do školy. Moc se 
mi to líbilo.

Adéla, 5. třída

 Dnes si povíme, jaké to bylo spát ve škole. Tahle školní 
akce se jmenovala Noc s Andersenem. Téma bylo Walt Disney. 
Vyráběli jsme hrad Disney a pracovali na počítači. Dělali jsme 
palačinky s nutelou. Šli jsme do knihovny, aby nám paní něco  
o Disney řekla. Taky jsme měli dobře udělanou stezku odvahy. 
Měli jsme i diskotéku, byla tam i diskotéková koule. Pouštěli jsme 

si ve třídě písničky. Přinesl jsem i barevné párty nudle. Žáci z třetí 
třídy mi dali popcorn, večer jsem se ještě díval na film. Na apríla 
jsem vedle spolužáka položil plastového pavouka. Malovalo se  
i na obličej. Ráno jako rozcvičku jsme měli vybíjenou.

Michael, 5. třída

 V pátek jsem šla do školy, těšila jsem se na Julču. Potom jsem 
šla domů. V 18 hodin jsme měli přijít na Noc s Andersenem. 
Spala jsem vedle Julči a Majdy. Kolem 20. hodiny pršelo, tak 
jsme byli v tělocvičně, měli jsme tam na papírku jméno. Já 
jsem byla ve skupině s Agátkou, Péťou, Sašou a Lukou. Z našich 
kartiček jsme měli vytvořit obrázek MULAN (ten film neznám). 
AKTIVITY: poskládat hrad Disney, uvařit si palačinky (já 
palačinky nepapám), vyrobit si příšerku s.r.o. z balonku, jít na 
stezku odvahy a párty. No, my jsme se s Julčou zeptaly paní 
učitelky, jestli se nemůžeme koukat na film: Jak vycvičit draka  
3. Ona to dovolila, ale byla tam jenom 1.

Kačka, 4. třída

 Přišel jsem do školy a začali jsme se učit. Potom jsem šel 
domů a začal jsem se balit. Večer jsme šli do knihovny, tam jsme 
si povídali o pohádkách. Rozdělili nás do 8 skupin. Plnili jsme 
úkoly. Jak jsme je splnili, byla večeře. Pak byla stezka odvahy - 
spíš nuda odvahy. Po stezce byla pohádka a šlo se spát. Začal 
jsem spát až ve 3 hodiny ráno. 

Luka, 5. třída

Dění v mateřské škole
 Děti v mateřské škole se dne 13. 3. 2023 zúčastnily 
projektového dne, který pro nás uspořádala agentura Děti 
na větvi - Živo jako v úle. Děti z obou tříd se seznámily  
s celým životem včely, s její pilnou prací a také si vyrobily svíčku 
ze včelího vosku. 

 Během měsíce března a dubna se také budoucí prvňáčci 
seznamovali se životem na základní škole. Pod vedením p. uč. 
Romany Zvěřové proběhly první ukázkové hodiny. Naši MŠ 
také na oplátku navštívili nynější prvňáčci, kteří dětem ze školky 
ukázali, co se již v první třídě naučili.

 V mateřské a základní škole proběhl dne 23. dubna Den 
otevřených dveří. Obě organizace byly propojeny pátrací hrou. 
V mateřské škole byla připravena stanoviště tak, aby všichni 
návštěvníci mohli vidět vybavení mateřské školy, bylo taktéž 
připraveno občerstvení.

 Poslední březnové pondělí byla v mateřské škole připravena 
ukázková hodina tělesné výchovy. 

 Děti se na začátku dubna zúčastnily zážitkového 
fotografování na téma Kouzelný les. 

 A poté jsme již společně s dětmi mohly začít připravovat 
a slavit tradiční Velikonoční svátky. Děti se seznámily  
s tradicemi, tradičními předměty, barvily vejce a velmi si to užily.

 Společně s dětmi se dále budeme těšit na další již jarní dny 
v mateřské škole. Čeká nás oslava dne čarodějnic, besídka ke dni 
matek či také zápis do mateřské školy pro naše nové kamarády.

Tým MŠ

- Pokračování ze str. 2 -

www.prikazy.cz
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Naše obec bude nově
poskytovat sociální práci

	 Od	1.	7.	2023	naše	obec	společně	s	obcí	Střeň	vstupuje	
do	nového	projektu	Evropského	sociálního	fondu.	

	 Projekt	 se	 zaměřuje	 na	 poskytování	 sociální	 práce	
našim	občanům.	Díky	finanční	dotaci	bude	vytvořena	na	
dobu	 3	 let	 pracovní	 pozice	 obecního	 sociálního	 pracov- 
níka,	 který	 tak	 bude	moci	 pomáhat	 například	 při	 řešení	
složitých	 životních	 situací,	 pomáhat	 v	 kontaktu	 s	 úřady,	
informovat	 o	 možnostech	 získání	 dávek	 podpory,	
asistovat	 při	 řešení	 komplikací	 ve	 vztahu	 k	 úřadům,	
řešit	 problematiku	 zadlužení	 a	 oddlužení,	 pomáhat	 při	
zařazení	 do	 ústavní	 péče,	 zajištění	 bydlení	 a	 řešit	 vaše	
další	 specifické	 sociální	 potřeby.	 Na	 obecním	 úřadě	
vznikne	 kontaktní	místo,	 kam	 se	 budou	moci	 občané	 se	
svými	problémy	obracet,	případně	vás	sociální	pracovník	
po	domluvě	navštíví	přímo	doma.	O	podrobnostech	Vás	
budeme	ještě	informovat.

	 V	 souvislosti	 s	 realizovaným	 projektem	 hledáme	
na	 hlavní	 pracovní	 poměr	 zájemce	 o	 pracovní	 pozici	
sociálního	pracovníka.	Jedná	se	o	pracovní	poměr	na	do- 
bu	36	měsíců,	nástup	ideálně	od	1.	července	2023,	zařa- 
zení	12.	platová	třída.	Podmínkou	je	vzdělání	dle	zákona	
č.	 108/2006	 Sb.,	 o	 sociálních	 službách	 a	 chuť	 pomáhat	
občanům	 v	 našich	 obcích.	 Předchozí	 praxe	 v	 sociálních	
službách	je	výhodou,	ale	není	podmínkou.

	 Pro	 podrobnosti	 k	 pracovní	 pozici	 i	 projektu	
kontaktujte	 prosím	 u	 Mgr.	 Evu	 Masnou	 (EDUKOL) 
tel.	777839177,	eva@edukol.cz.	

Podlehnout kouzlu

má	své	kouzlo
jež	by	v	nás	vklouzlo
do	našich	srdcí	a	očí
kde	past	na	nás	líčí
kouzlo	vůní	a	citů

krásných	barev	a	hitů
kouzlo	citů	a	emocí
lásky	něžných	nocí
kouzlo	levitování
ohňů,	křídel	mávání
kouzlo	mává	závojem
omamujícím	rájem
líčí	na	přihlížející
vždy	je	vyhrávající

Marcela Prázdná

PLÁN AKCÍ NA KVĚTEN A ČERVEN

KVĚTEN
		6.	5.	(so)	Střelby	MS	na		„Safari“	
12.	5.	(pá)	Maminkám	
20.	5.	(so)	1.	okrskové	kolo	hasičské	soutěže	-	SDH	
	 	 Hynkov
20.	5.	(so)	Zájezd	do	východních	Čech	
26.	5.	(pá)	Májový	koncert
27.	5.	(so)	Kácení	máje

ČERVEN  
		1.	6.	(čt)	 Krojová	poradna	(volný	vstup	do	skanzenu)
		4.	6.	(ne)	Dětský	den	-	Sokol	Příkazy.
		5.	-	28.	6.	Edukační	programy	ve	skanzenu
17.	6.	(so)	Národní	muzeum	v	přírodě	vás	zve:
Hanácké muzeum v přírodě, Muzeum v přírodě Vysočina, 
Muzeum v přírodě Zubrnice a Valašské muzeum  
v přírodě představí prostřednictvím tradiční lidové 
kultury svůj jedinečný region. Návštěvníci se mohou těšit 
na vystoupení národopisných souborů nebo um lidových 
řemeslníků z Hané, z Valašska, z Vysočiny i z oblasti 
bývalých Sudet v severních Čechách. Součástí programu 
bude vernisáž výstavy o tradičním lidovém stavitelství na 
Hané. 

17.	6.	-	30.9.	 Výstava	ve	skanzenu:	Zranitelné	stavební	 
	 	 	 dědictví	
17.	6.	(so)	Dětský	den	na	Hynkově
17.	6.	(so)	Karneval	-	Sokol	Příkazy
30.	6.	(pá)	Zájezd	seniorklubu	

PLÁN AKCÍ NA DUBEN

DUBEN
29. 4. (so) STAVĚNÍ MÁJE

Ze života MS

Vážení	spoluobčané,
všichni	již	netrpělivě	a	toužebně	vyhlížíme	jaro,	ale	zima	ne	
a	ne	se	vzdát	své	vlády.	Když	už	to	vypadá,	že	bude	pěkně,	
další	den	se	to	pokazí	v	noci,	ráno	je	mráz	a	mnohdy	poletují	
i	sněhové	vločky.	Není	v	naší	moci	to	nějakým	způsobem	
ovlivnit,	 zkrátka	 máme	 aprílové	 počasí.	 Z	 čeho	 máme	
všichni	 určitě	 radost,	 je,	 že	 se	 nám	 po	 třech	 letech	 vrací	
společenský	 život	 v	obci.	Nic	nás	neomezuje,	 a	 tak	 jsme	
hned	po	novém	roce	uspořádali	myslivecký	bál.	Dále	jsme	
si	naplánovali	na	letošní	rok	ve	spolupráci	s	OMS	Olomouc	
uspořádat	na	sále	Záloženského	domu	Jarní	výstavu	trofejí,	
střelby	na	střelnici	„Safari“	6.	5.	2023	i	druhé	22.	7.	2023	 
o	putovní	pohár	firmy	Olstroj	Olomouc;	návštěva	Sokolní- 
ků	 u	 nás	 bude	 ještě	 upřesněna	 předem.	 Jsme	 rádi,	 že	 na	

www.prikazy.cz



- 6 -

www.prikazy.cz

naše	akce	najdete	cestu	a	podpoříte	náš	myslivecký	spolek.	 
V	měsíci	 únoru	 a	 březnu	 všechny	 spolky	 bilancují	 svou	
činnost	v	uplynulém	roce.	U	nás	proběhla	výroční	schůze	
4.	 3.	 2023	 za	 přítomnosti	 našich	 manželek,	 kamarádek	 
a,	 jak	 se	 říká,	 upotřebitelných	 žen	 pro	 myslivost.	 Po	
tradičním	zahájení	předseda	Zdeněk	Čapka	přivítal	staros- 
tu	a	místostarostu	obce,	zástupce	honebního	společenstva	 
a	ostatní	zástupce	spolků	v	obci;	přednesl	zprávu	o	činnosti	
za	 uplynulý	 rok	našeho	 spolku,	 přítomné	 seznámil	 s	 tím,	
že	 výbor	 a	 revizní	 komise	 pracuje	 ve	 složení:	 předseda		
Zdeněk	Čapka,	místopředseda	Tomáš	Veverka,	myslivecký	
hospodář	 Ivo	Lakomý,	finanční	hospodář	Václav	Klimeš,	 
a	 jednatel	 Martin	 Peřina.	 Revizní	 a	 kontrolní	 komise	
pracovala	ve	složení:	předseda	Arnošt	Malenovský	a	členo- 
vé	Ivo	Špunda	a	Petr	Vaca.	Také	připomněl	práci	správce	
budovy,	kterou	již	pátým	rokem	vykonává	Pavel	Maier.	Co	
se	 týče	naší	členské	základny,	konstatoval	alarmující	stav	
stáří	 našich	 členů:	 z	 26	 jich	 je	 10	 nad	 60	 roků	 a	 věkový	
průměr	je	57,84	roků.	Pro	úplnost	nejmladšímu	je	31	roků	 
a	nejstaršímu	je	87	roků.	V	loňském	roce	byl	přijat	 jeden	 
nový	 myslivec,	 a	 to	 Filip	 Kavala	 z	 Hynkova	 a	 další,	
Jakub	Novák	z	Hranic,	byl	přijat	v	březnu	letošního	roku.	 
V	 loňském	 roce	 proběhlo	 devět	 členských	 a	 výborových	
schůzí	s	celkovou	účastí	72%.	Řešilo	se	především	zajiště- 
ní	 jednotlivých	 kulturních	 akcí,	 koupě,	 uskladnění	 krme- 
ní,	 obhospodaření	 našich	 políček	 a	 lesních	 částí	 v	 našem	
vlastnictví.	Opravy	 v	 budově	MS	 a	 našich	mysliveckých	
zařízení	 včetně	 společných	 brigád	 na	 sklizni	 a	 rozvozu	
krmení	pro	zvěř	do	krmných	zařízení	v	celém	revíru.	V	lesním	
hospodářství	 je	 stav	 pro	 lov	 z	 důvodů	 těžby	 a	 zhotovení	
oplocených	školek	nevhodný	na	delší	léta.	Z	toho	důvodu	
proběhly	dva	hony,	zvací	kolový	za	dálnicí	a	Štěpánský	od	
Hynkova,	na	„Ohradech“	a	v	„Trávníkách“.	Oba	hony	byly	
tradičně	 zajištěny	 a	 zorganizovány,	 ukončeny	 výřadem	 
a	poslední	lečí.	Již	se	stalo	pravidelností,	že	ráno	při	snída- 
ni	nás	navštíví	policie	ČR	a	provede	kontrolu	jak	myslivců,	
tak	jejich	zbraní	včetně	pojištění.	Nepamatuji	si	u	nás,	že	by	
byl	někdo	řešen,	přesto	nám	bylo	doporučeno	konzumovat	
více	piv	nealko	a	máme	se	připravit	na	kontrolu	na	střelnici	
„Safari“.	Pro	naše	další	užívání	honitby	byl	rok	2022	rokem	
obnovy	 smlouvy	 s	 honebním	 společenstvem	 na	 dalších	
deset	 let	 užívání.	 Předseda	 poděkoval	 všem	 myslivcům	
za	 pomoc	 s	 organizací	 a	 následnou	 schůzí	 HS.	 Dále	
vyzdvihnul	 velkou	 pomoc	 při	 zajištění	 všech	 potřebných	
dokladů	 firmy	 Geocentrum	 Olomouc	 a	 panu	 Josefovi	
Škrabalovi	za	zprostředkování.	V	závěru	 schůze	došlo	na	
předání	věcných	darů	a	květin	našim	ženám,	manželkám,	
jak	se	říká	příznivkyním	myslivosti	a	následoval	slavnostní	
oběd	se	zákusky	a	kávičkou.	Pivečko,	limo	a	trochu	kořalky	
nemohlo	 chybět.	V	úplném	závěru	předseda	všem	popřál	
hodně	 pevného	 zdraví,	 klidu,	 rodinné	 pohody	 a	 do	 nové	
nadcházející	 lovecké	 sezóny	 krásné	 myslivecké	 zážitky.	
To	 byl	 částečný	 výřez	 z	 přednesené	 zprávy	 předsedy	
mysliveckého	spolku	Příkazy	a	informace	o	schůzi.	Já	bych	
ještě	 k	 tomu	 dodal	 a	 poděkoval	 panu	 Zdeňkovi	 Čapkovi	
a	jeho	manželce	za	přípravu	jídla	a	zákusků	v	tak	velkém	
množství;	je	to	obdivuhodné.	

Zprávy z Rady

	 Vážení	 čtenáři,	 ve	 sloupku	 VÍTE,	 ŽE	 Vás	 chceme	
informovat	 o	 zajímavých	 věcech	 projednávaných	 Radou	
obce,	která	se	pravidelně	schází	každých	čtrnáct	dní.	Vybrali	
jsme	pro	Vás	ty	nejzajímavější:

Rada obce schválila:
l	 podání	 žádosti	 o	 dotaci	 z	 programu	 Podpora	 obnovy	
kulturních	 památek	 prostřednictvím	 obcí	 s	 rozšířenou	
působností	na	opravu	oken	a	dveří	na	Záloženském	domě
l	 cenovou	nabídku	na	opravu	oken	a	dveří	na	Záloženském	
domě	s	nejnižší	cenou	od:
	 Jiří	 Šrom,	 Náměšť	 na	 Hané.	 Budou	 opravena	 4	 okna	 do	
dvora	v	suterénu	a	vchodové	dvojkřídlé	dveře	do	tělocvičny-
do	dvora	za	cenu	celkem	173.100,-	Kč
l	 zkušební	 provoz	 na	 mobilní	 rozhlas	 pro	 obec	 -	 MU- 
NIPOLIS
l	 závaznou	cenovou	nabídku	na	služby	spojené	s	podáním	
žádosti	o	podporu	s	následující	administrací	projektu	od	spol.	
Anylopex	 plus	 s.r.o.	 Praha,	 na	 akci	 „FVE	 Obec	 Příkazy“	 
z	prostředků	Modernizačního	fondu,	Výzva	RES+	č.	3/2022	
-	Komunální	FVE	pro	malé	obce	za	cenu	celkem	87.500,-	Kč

Ještě	jsem	nedopsal	článek	a	jak	jsem	se	zmínil	o	statistice	
členské	základny	a	věku	myslivců,	naše	členská	základna	 
má	o	jednoho	myslivce	méně.	A	to	31.	3.	2023	náhle	zes- 
nul	pan	Josef	Feigerle.	Naši	myslivci	se	s	Pepou	rozloučili	
čestnou	stráží	u	rakve	zesnulého	a	zajištěním	věnce	se	stu- 
hou	za	myslivce	poslední	„Lovu	zdar“.	Čest	jeho	památce.	
	 V	termínu	30.	3.	až	1.	4.	2023	proběhla	výstava	trofejí	
na	 velkém	 sále	 Záloženského	 domu.	 Věřím,	 že	 mnozí	 
z	vás	výstavu	navštívili	a	prohlédli	si	vystavované	trofeje	
v	 jednotlivých	 honitbách	 v	 našem	 okrese.	 V	 předsálí	
každoročně	 vystavuje	 a	 prodává	 myslivecké	 oblečení,	
košile,	 čepice	 a	 brašny	 paní	 z	 Hanušovic.	 Po	 ukončení	
výstavy,	vždy	v	neděli,	následuje	sněm	okresní	myslivecké	
jednoty	 pod	 vedením	 předsedy	 Honzy	 Nastoupila.	 Náš	
myslivecký	spolek	zastupoval	předseda	pan	Zdeněk	Čapka	
a	myslivecký	hospodář	Ivo	Lakomý.	Posledně	jmenovaný	
byl	v	 závěru	 sněmu	vyznamenán	za	příkladnou	práci	pro	
myslivost.	 Ve	 zprávě	 předseda	 zhodnotil	 i	 dlouholetou	
spolupráci	 na	 přípravě	 a	 úklidu	 výstavy	 a	 poděkoval	
našemu	 mysliveckému	 spolku	 a	 dále	 vyzdvihl	 velmi	
dobrou	 spolupráci	 s	 vedením	 obce	 a	 poznamenal,	 že	 
i	 v	 dalších	 letech	 by	 chtěl	 OMS	 výstavu	 opět	 uspořádat	 
v	 reprezentativních	 prostorech	 sálu	 Záloženského	 domu	
v	 Příkazích.	Nejbližší	 naše	 akce	 bude	 již	 6. května	 2023,	
rádi	Vás	 uvidíme	na	 střelnici	 „SAFARI“	 při	 střelbách	 na	
asfaltové	terče.	Pro	návštěvníky	budou	připraveny	pečené	
makrely,	 uzené	 klobásy,	 krkovička,	 zvěřinový	 guláš	 
a	 dále	 točené	 pivo,	 limo.	 Po	 ukončení	 soutěže	 proběhne	
vylosování	 bohaté	 tomboly	 a	 zakončení	 provede	 ředitel	
střeleb	 a	 vyhlásí	 nejlepší	 střelce	 ve	 střelecké	 soutěži.	Na	
vaši	přízeň	se	těší	myslivci!	

Václav Klimeš
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l	 cenovou	nabídku	od	PRESBETON	Nova,	s.r.o.,	Olomouc	
na	 dlažbu	 pro	 vydláždění	 areálu	 TJ	 Sokol	 na	 Hynkově	 za	
cenu	celkem	70.077,87	Kč	bez	DPH	a	doprava	5.600,-	Kč	
bez	DPH	
l	 nabídku	 Knihovny	 města	 Olomouce,	 p.o.,Olomouc	 na	
nákup	a	knih	z	finančních	prostředků	zřizovatele	knihovny:	
pro	knihovnu	Příkazy	za	cenu	20.000,-	Kč	a	pro	knihovnu	na	
Hynkově	za	cenu	10.000,-	Kč
l	 účetní	 závěrku	 Základní	 školy	 a	 Mateřské	 školy	
Příkazy,	 p.o.,	 za	 rok	 2022	 v	 jejím	 plném	 rozsahu.	 Bylo	
zjištěno,	že	schvalovaná	účetní	závěrka	poskytuje	v	rozsahu	
skutečností	 posuzovaných	 podle	 zákona	 č.	 563/1991	 Sb.,	
o	 účetnictví	 věrný	 a	 poctivý	 obraz	 předmětu	 účetnictví	 
a	 finanční	 situaci	 účetní	 jednotky.	 Schvaluje	 hospodářský	
výsledek	ve	výši	310,82	Kč
l	 žádost	o	zakoupení	1	skleněná	lednice,	10	stolů,	50	židlí,	
100	 ks	 čtvrtek,	 sklenic,	 	 mopu	 a	 dalšího	 dovybavení	 pro	
kulturní	dům	na	Hynkově
l	 ceník	prací	obecní	techniky	ve	službách	pro	občany:
Traktor	s	vlečkou	 1	Mth	 400,-		vč.	DPH
Mulčovač	 1	Mth	 400,-		vč.	DPH
Sekačka	Kubota	 1	Mth	 400,-		vč.	DPH
Sekačka	Orec	 1	Mth	 400,-		vč.	DPH
Nákladní	automobil	CANTER	 1	km	 		25,-		vč.	DPH
Bagr	Doosan	 1	Mth	 650,-		vč.	DPH
Piaggio	 1	km	 		18,-		vč.	DPH
VW	Transporter	 1	km	 		18,-		vč.	DPH
Zapůjčení	křovinořezu	 1	den	 400,-		vč.	DPH

l	 smlouvu	o	připojení	 výrobny	k	distribuční	 soustavě	na	
napěťové	hladině	mezi		ČEZ	Distribuce	a	Obcí	Příkazy	pro	
Záloženský	dům	Příkazy	č.18
l	 smlouvu	o	připojení	 výrobny	k	distribuční	 soustavě	na	
napěťové	hladině	mezi	ČEZ	Distribuce	a	Obcí	Příkazy	pro	
mateřskou	školu	Příkazy	č.200
l	 Dodatek	č.	1	ke	smlouvě	o	společném	zadávání	a	návrh	
smlouvy	o	dílo	 (	 s	odkládací	doložkou)	mezi	Obcí	Příkazy	
a	Státním	pozemkovým	úřadem	,	Krajský	pozemkový	úřad		
pro	Olomoucký	kraj,	Olomouc.	 Jedná	se	o	 realizaci	 stavby	

po	 Komplexní	 pozemkové	 úpravě	 na	 Hynkově	 a	 možnost	
odkladu	 realizace	 stavby	 v	 případě	 nepřidělení	 finančních	
prostředků
l	 smlouvu	 o	 poskytnutí	 daru	 Základní	 škole	 a	Mateřské	
škole	Příkazy	ve	výši	2.000,-	Kč	od	SDH	Příkazy			
l	 finanční	 příspěvek	 ve	 výši	 3.000,-	 Kč	 pro	 TJ	 Sokol	
Příkazy	na	Dětský	den,	který	se	bude	konat	dne	4.6.2023
l	 cenovou	nabídku	na	rekonstrukci	topení		v	obecním	bytě	
na	 Hynkově	 č.	 59	 s	 nejnižší	 cenou	 od	 Pavel	 Hildebrand,	
Příkazy	za	cenu	166.575,-	Kč	bez	DPH
l	 proplacení	nákladů	na	zajištění	 autobusové	dopravy	do	
Morkovic	 pro	 	 Smíšený	 pěvecký	 sbor	 Příkazy,	 který	 tam	
bude	dne	21.05.2023	vystupovat
l	 nabídku	 společnosti	 BioBag	 CZECH	 na	 zakoupení		
kompostovatelných	sáčků	na	psí	exkrementy		
l	 posouzení	 stávající	 cílové	 skupiny	 –	 sociální	 bydlení	
Příkazy	 20,	 se	 seznamem	 žadatelů	 a	 výpočtem	 příjmu	 pro	
žadatele.	
l	 žádost	 TJ	 Sokol	 Příkazy,	 z.s.	 o	 poskytnutí	 finančního	
daru	z	rozpočtu	obce	na	rok	2023	ve	výši	20.000,-Kč
l	 žádost	 Příkazského	 spolku	 líného	 kolaření,	 z.s.	 o	 pos- 
kytnutí	finančního	daru	z	rozpočtu	obce	na	rok	2023	ve	výši	
10.000,-	Kč
l	 smlouvu	 o	 spolupráci	 při	 zajištění	 zpětného	 odběru	
a	 zařazení	 místa	 zpětného	 odběru	 do	 obecního	 systému	
odpadového	 hospodářství	 mezi	 EKO-KOM,	 a.s.,	 a	 Obcí	
Příkazy	

Rada obce vzala na vědomí:
l	 sdělení	Magistrátu	města	 Olomouce,	 odbor	 památkové	
péče,	že	naše	žádost	„Záloženský	dům	č.p.	18	v	Příkazích	–	
obnova	4	ks	oken	a	1	ks	dveří		byla	zaslána	na	Ministerstvo	
kultury	ČR	 s	 doporučením	 k	 poskytnutí	 příspěvku	 ve	 výši	
120.000,-	Kč
l	 sdělení	 Krajské	 hygienické	 stanice	 Olomouc	 o	 šetření	
na	 výskyt	 a	 stav	 vývoje	 jarních	 kalamitních	 komárů	 ve	
vybraných	líhništích	v	lesích	CHKO	Litovelské	Pomoraví

Josef Škrabal

Muži – „A“ okresní přebor OFS Olomouc
So 29.4. 13:30 Příkazy - Újezd u Uničova
So 6.5.
Ne 7.5. 10:15 Hlubočky „B“ - Příkazy
So 13.5. 14:00 Příkazy - Nová Hradečná
So 20.5. 16:30 Příkazy - Grygov
So 27.5. 17:00 Lužice - Příkazy
Ne 28.5.
So 3.6. 14:00 Příkazy - Štarnov
So 10.6.
Ne 11.6. 15:00 Chválkovice „B“ - Příkazy
So 17.6. 14:00 Příkazy - Šumvald
So 24.6. 16:30 Přáslavice - Příkazy

Muži – „B“ - III. tř. OFS Olomouc
So 29.4. 16:00 Příkazy - Hraničné Petrovice
So 6.5. 16:30 Štěpánov - Příkazy
Ne 7.5.
So 13.5. 16:30 Příkazy - Velký Újezd
So 20.5. 14:00 Příkazy - Odrlice
So 27.5. 17:00 Slavonín „B“ - Příkazy
Ne 28.5.
So 3.6. 16:30 Příkazy - Slatinice „B“
So 10.6. 15:00 Město Libavá - Příkazy
Ne 11.6.
So 17.6. 16:30 Příkazy - Nedvězí
So 24.6. 14:30 Mladeč - Příkazy

ROZPIS  FOTBALOVÝCH  UTKÁNÍ TJ SOKOL PŘÍKAZY, z.s. - JARO 2023
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Sportem ke zdraví

	 A	někdy	i	k	ožebračení	nebo	dokonce	k	trvalé	invaliditě,	jak	
si	jistě	mysleli	kolemjdoucí	podél	mé	zahrady,	když	mne	viděli,	
jak	o	berlích	řídím	jarní	zahradní	práce	mé	ženy	Renaty.	Možná	
i	další,	kteří	se	doslechli,	že	starý	Kovář	se	ožebračil	na	lyžích	 
a	budou	argumentovat	tím,	jak	sjezdové	lyžování	je	nebezpečné,	
zejména	pro	starší	 lidi.	Zhrozil	 jsem	se,	že	bych	mohl	působit	
jako	odstrašující	příklad	pro	milovníky	tohoto	krásného	sportu,	
který	jako	jeden	z	mála	můžete	provozovat	až	do	pozdního	vě- 
ku.	Např.	Tomáš	Baťa,	žijící	v	Kanadě,	lyžoval	ještě	v	91	letech.	
Tak,	abych	uvedl	věc	na	pravou	míru,	prohlašuju,	že	důvodem	
mého	zranění	není	lyžování	jako	takové,	ale	má	blbost.	A	to	se	
říká,	že	stáří	by	mělo	být	moudré.	Ale	k	tomu	se	dostanu	později.
Sjezdové	lyžování	provozuji	už	od	obecné	školy.	Lyžoval	jsem	
nejčastěji	v	Jesníkách	v	Karlově,	Petříkově	a	někdy	i	v	Beskydech	
na	 Soláni.	Ale	 také	 ve	Vrátné	Dolině	 na	Malé	 Fatře	 nebo	 na	
sjezdovce	 Malino	 Brdo	 u	 Ružomberoku.	 Po	 roce	 1989	 mne	
příbuzní	 přizvali	 k	 lyžování	 v	 Itálii	 v	 Cavalese.	 Odtud	 jsme	
zajížděli	 do	 dalších	 středisek:	Moeny,	 Pampeaga,	Oberregenu	
nebo	Paso-Role.	 Jezdívali	 jsme	čtyřmi	auty	a	kromě	krásného	
lyžování	 tu	 bylo	 i	 večerní	 utužování	 naší	 rodiny	 u	 vína	 
a	 slivovice.	 Později	 jsme	 každou	 zimu	 jezdili	 autobusem	 
s	partou	lidí	kolem	rýmařovského	Okálu	do	Francie.	Byl	jsem	
tam	 víc	 jak	 desetkrát	 a	 navštívil	 skoro	 všechna	 francouzská	
střediska	Savojských	Alp.	Údolí	a	tím	i	sjezdovky	jsou	tam	větší	
a	delší	než	v	 italských	Dolomitech.	V	Cursevel,	kde	proběhlo	
letošní	mistrství	světa	ve	sjezdovém	lyžování,	jsem	byl	dokonce	
dvakrát	 a	 tu	 sjezdovku	 jsem	 sjel	 několikrát.	 Jednou	 s	 jedním	
ještě	starším	Francouzem	dokonce	na	jeden	zátah.	Kdyby	se	ta	
původní	 rýmařovská	 parta	 nerozpadla	 a	 nebylo	 to	 tak	 daleko,	
jezdil	bych	tam	dál.	Od	75	let	jsem	tam	měl	celotýdenní	skipas	
v	ceně	9	tisíc	Kč	zadarmo.	Zatímco	dříve	jsme	do	Itálie	jezdívali	
čtyřmi	auty,	do	Francie	jsme	jezdili	v	šesti,	v	poslední	době	jsme	
do	Itálie	stěží	obsadili	dvě	auta,	ve	Francii	jsme	naposled	s	Re- 
natou	 byli	 dokonce	 sami.	 Ono,	 ti	moji	 bratranci	 a	 sestřenice,	 
o	 pět	 až	 deset	 let	 mladší	 než	 já,	 zpohodlněli,	 někteří	 mají	 
i	zdravotní	problémy.	A	tak	v	posledních	třech	letech	jsme	zbyli	
jen	tři.	Kromě	nás	dvou	ještě	bratr	manžela	sestřenice	Přemek,	
který	 se	 stejně	 jako	 moje	 Renata	 zbláznil	 do	 lyžování	 po	
padesátce.	 Je	 to	pro	nás	výhodné,	protože	 jeho	paní	nelyžuje,	 
a	 tak	 je	 rád,	 že	může	 jet	 s	 námi.	 Na	 rozdíl	 od	 nás	 nemá	 tak	
hluboko	do	kapsy	a	navíc	má	k	dispozici	několik	aut.	To	je	zase	
výhodné	pro	nás,	protože	s	naší	18	let	starou	Fabií	si	tak	daleké	
cesty	nemůžeme	dovolit.	A	tak	jsem	s	 těmito	dvěma,	do	lyžo- 
vání	zapálenými	teď	již	také	sedmdesátníky,	absolvoval	v	pos- 
ledních	třech	letech	rakouské	Flachau	a	samozřejmě	Itálii.	Tam	
je	 to	 tisíc	km	a	celou	cestu	Přemek	sám	odřídí.	 Já	bych	SUV	 
s	automatickou	převodovkou	řídit	neuměl,	Renata	je	na	ni	sice	
zvyklá,	nedovedu	si	však	představit,	jak	s	autem,	s	kterým	není	
sžitá,	 by	 si	 poradila	 v	 častých	 zácpách,	 kde	 se	 třeba	 i	 hodinu	
pojíždí	 krokem.	 Už	 vidím,	 jak	 bychom	 někomu	 před	 námi	
skončili	v	kufru.	Ten	týden	ve	Flachau	nám	letos	nepřálo	počasí,	
a	tak	jsme	z	pěti	dnů	lyžovali	jen	tři.	O	to	víc		jsme	se	těšili	na	
Itálii.	 Tam	 nám	 počasí	 přálo.	 Čtyři	 dny	 krásného	 lyžování	 
v	Cavalese,	dvakrát	v	Pampeagu	a	jednou	v	Moeně.	Vždy	s	pří- 
jemným	posezením	v	každoročně	navštěvovaných	hospůdkách	
na	sjezdovkách	s	pizzou,	pivem	nebo	bombardinem.	Ve	čtvrtek	
bylo	 pod	 mrakem,	 a	 tak	 jsme	 místo	 lyžování	 vyrazili	 na	
nostalgickou	 procházku	 po	 Cavalese	 a	 Caranu	 s	 návštěvou	
kavárny,	kde	si	nás	majitel	pamatoval	z	dřívějších	let.	V	pátek	

jsem	chtěl	zůstat	 lyžovat	v	Cavalese.	Ale	našemu	kamarádovi	
poradil	syn,	ať	jedeme	do	30	kilometrů	vzdálené	Moeny,	že	tam	
má	být	údajně	nejlepší	počasí.	A	opravdu	bylo.	Z	kabiny	jsme	
viděli	na	sluncem	ozářenou	a	krásně	upravenou	černou	Tombo- 
vu	sjezdovku.	Vždy	ji	několikrát	sjedeme	a	teprve	pak	vyjedeme	
nahoru	k	chatě	Cuna;	odtud	můžete	jet	nazpět	po	třech	červených	
sjezdovkách	 k	 hotelovému	 komplexu	 a	 dál	 dolů	 po	Tombově	
sjezdovce	ke	kabince	nebo	sedačkou	zpět	ke	Cuně.	Nebo	můžete	
sjet	 na	 druhou	 stranu	 po	 červené	 či	 černé	 do	 údolí	 k	 chatě	 –	
salaš,	 odkud	 vede	 vlek	 na	 kopec,	 ze	 kterého	 se	 můžete	 dát	
napravo	 nebo	 nalevo	 dvěma	 krásnými	 dvoukilometrovými	
sjezdovkami	dolů	k	 salaši.	A	právě	 tam	se	chtěli	moji	parťáci	
dostat.	Odmítli	vystoupit	na	sjezd	k	Tombově	sjezdovce,	a	tak	
jsme	vyjeli	nahoru	až	ke	Cuně,	kde	ale	byla	sibérie.	Vítr	a	mlha	
tak	 kontrastní	 proti	 dole	 sluncem	ozářené	 sjezdovce.	Co	 teď?	
Nezbylo	než	dostat	se	nějak	dolů.	Moc	nás	tam	takových	bláznů	
nebylo.	Dojel	jsem	v	mlze,	v	níž	jakš	takž	bylo	vidět	k	vrcholu	
sjezdovky.	 Odtud	 je	 asi	 300	 metrů	 prudký	 padák,	 který	 i	 za	
dobré	 viditelnosti	 sjíždím	 s	 respektem.	 Teď	 však	 byla	 přede	
mnou	mlha	 jak	mléko,	 nebylo	 vidět	 vůbec	 nic.	 Nikdo	 tu	 ani	
nesjíždí,	 ti,	 kteří	 se	 sem	 také	 dostali,	 se	 snaží	 padák	 objet	
sjezdovkou,	po	které	jsem	nikdy	nejel.	Nevím,	jak	bych	se	tam	 
v	 té	mlze	 orientoval.	A	 tak	 jsem	 se	 pokusil	malými	obloučky	
opatrně	a	poslepu	ten	padák	sjet.	Už	jsem	byl	téměř	dole,	kde	
mlha	trochu	prořidla,	myslel	jsem	si,	že	mám	vyhráno.	Najednou	
se	mi	zleva	v	klíně	objevil	asi	třicetikilový	lyžař,	schoulený	do	
klubíčka	a	ve	velké	rychlosti	do	mne	narazil.	Odhodil	mne	do	
strany.	Zařval	 jsem	bolestí.	Moje	 levá	 lyže	 zůstala	 nevypnutá	 
a	já	přemýšlel,	jestli	mám	zlomený	krček	a	do	které	nemocnice	
mne	dovezou.	Instruktor	toho	chlapce	se	mi	omlouval.	Nakonec	
mne	postavili	na	nohy	a	 já	 zjistil,	 že	mohu	stát.	Nasadil	 jsem	
lyže	 a	 jel	 dolů.	Ten	 šolda,	 co	mne	 srazil,	mi	 zamával.	Hodný	
chlapec,	 napadlo	mne,	 byl	 z	 toho	 chudák	 vyděšenější	 než	 já.	
Vcelku	mne	nic	nebolelo,	jen	levá	noha	se	hůř	ovládala.	Ale	i	tak	
jsem	sjel	 ještě	několikrát	červenou	a	dvakrát	černou	Tombovu	
sjezdovku.	Když	jsem	však	sjel	k	parkovišti,	kde	jsme	měli	auto,	
měl	 jsem	 problém	 se	 doplazit	 k	 autu.	 Večer	 jsem	 se	 nemohl	
nadechnout,	 ale	 senická	 mast	 naražená	 žebra	 po	 třech	 dnech	
zvládla.	Horší	to	bylo	s	chozením.	Zvláště	v	noci	tři	až	čtyřikrát	
na	WC.	To	pochopí	jen	moji	vrstevníci,	kteří	dosud	mají	prostatu	
urologem	netknutou.	Když	 se	 situace	ani	po	 týdnu	nezlepšila,	
zašel	jsem	na	rentgen	a	tam	zjistili	zlomeninu	stydké	kosti.	Dali	
mi	berle	a	skoro	po	měsíci	mohu	jakš	takž	chodit.	Když	to	tak	
zhodnotím,	musím	 konstatovat,	 že	 ten	 šolda	mne,	 jak	Hanáci		
říkají,	 „zrychtoval	 jak	 sviňa	 měch“.	 Kromě	 výše	 uvedeného	 
i	hematom	nad	levým	kolenem,	který	po	čtrnácti	dnech	sestoupil	
až	do	poloviny	lýtka.	Ještě	že	mi	nevyrazil	zuby.	Ono	na	všem	
špatném	 je	 něco	 dobré.	 Já,	 zvyklý	 každý	 den	 běhat	 po	 lese,	
plánující	prořezávání	stromů,	výsadbu	stromků	v	lesíku	a	těší- 
cí	 se	 na	 košt	 vína	 v	 našem	 hotelu,	 jsem	 najednou	 rád,	 že	 se	
doplazím	na	WC.	Vžil	jsem	se	nakonec	i	do	situace	kamarádů,	
kteří	už	delší	dobu	mají	problémy	s	pohybem.	Náš	starosta	mi	
nabídl,	 že	 na	 ten	 košt,	 kde	 měla	 hrát	 i	 mnou	 zbožňovaná	
cimbálovka,	 mi	 půjčí	 invalidní	 vozík.	 Už	 vidím,	 jak	 mne	 
s	berlemi	na	vozíku	veze	Renata	jako	paní		Müllerová		Švejka	 
a	 já	 místo	 na	 Bělehrad	 vykřikuju	 aktuální	 místo.	 Ale	 abych	
nenarazil.	Větší	strach	jsem	měl	však	z	toho,	že	jak	cimbálovka	
začne	hrát	čardáš,	já	se	neudržím,	odhodím	berle	a	celá	dosavad- 
ní	léčba	půjde	vniveč.	No,	musel	jsem	si	ten	košt	odříct.	Ale	zato	
jsem	 měl	 spoustu	 času	 přeléčit	 si	 pomocí	 koňských	 a	 psích	
Alavisů	 počínající	 artrózu	 toho	 naraženého	 kyčelního	 kloubu.	

www.prikazy.cz
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Aby	 toho	 nebylo	 dost,	 dotáhla	 žena	 ze	 zpěvu	 dosti	 agresívní	
respiratorní	 virózu	 a	 odjela	 na	 týden	 do	Anglie.	 Zůstal	 jsem	
doma	sám	smrkající	a	kašlající.	Abych	se	z	té	samoty	a	neustálého	
kašlání	 nezbláznil,	 pouštěl	 jsem	 si	 árie	 z	 oper	 a	 to	mne	 vždy	
povznese	 a	 uklidní.	 Vedle	 sjezdového	 lyžování	 je	 to	 jeden	 
z	mých	 koníčků.	Možná	 vás	 napadne,	 jak	 obyčejný	 vesnický	
zvěrolékař	přišel	k	lásce	k	vážné	hudbě	a	opeře.	Zažehl	ji	ve	mně	
stařičký	 veterinární	 rada	 Erban	 z	Mělníka,	 když	 jsem	 u	 něho	
čtrnáct	 dnů	 bydlel.	 Psal	 se	 rok	 1964	 a	 do	 roka	mělo	 být	 do- 
končeno	ozdravení	 republiky	od	brucelózy.	To	 je	onemocnění	
přenosné	 na	 člověka,	 které	 u	 žen	 vyvolává	 potraty,	 u	 mužů	
záněty	varlat	s	následnou	neplodností.	A	také	chronické	záněty	 
a	nesnesitelné	bolesti	kloubů.	Vím	to	od	dvou	kolegů,	kteří	se	
brucelózou	 nakazili.	Okres	Mělník	 byl	 vybrán	 jako	 celostátní	
ohnisko,	kam	se	svážely	krávy	z	celé	republiky,	dokonce	i	vý- 
chodního	 Slovenska,	 u	 nichž	 byla	 při	 preventivním	 vyšetření	
zjištěna	brucelóza	a	které	kvůli	březosti	nebylo	možné	zabít.	Ale	
bylo	možno	od	nich	získat	a	odchovat	zdravá	telata.	Tehdy	byla	
objevena	 nová	 diagnostická	 metoda-alergenodiagnostická	 tzv.	
F-alergenem.	Dosud	se	vyšetření	provádělo	jen	z	krve.	A	já	tam	
byl	z	veterinární	nemocnice	v	Říčanech	poslán,	abych	tam	tuto	
metodu	v	praxi	odzkoušel.	Tehdejší	ČSR	bylo	první	zemí,	které	
se	této	nemoci	zbavilo.	To	se	ani	dosud	nedaří	i	vyspělým	cho- 
vatelským	zemím.	Když	 jsem	po	večeři	 v	 restauraci	 přišel	 na	
ubytování,	 seděl	 doktor	 Erban	 (jeho	 bratr	 byl	 pražským	
primátorem)	v	hale	u	krbu	s	číší	vína,	pouštěl	si	desky	s	různými	
áriemi	 z	 oper.	 Já	 jsem	 znal	 z	 návštěv	 divadla	 během	 studií	 
v	Brně	jen	Smetanu	a	Dvořáka	a	pár	oper	od	Verdiho.	Společ- 
né	 poslechy	 a	 moudré	 disputace	 s	 číší	 výborné	 sv.	 Ludmily	 
z	místních	zámeckých	sklepů	rozšířily	můj	obzor	nejen	o	váž- 
nou	hudbu	a	operu.	A		já	se	díky	němu	stal	milovníkem	opery.	
Do	 Covidu	 jsem	 navštěvoval	 všechny	 premiéry	 oper	 nejen	 
v	Olomouci	a	Brně,	ale	i	v	Ostravě.	Ale	to	jsem	trochu	odbočil.
Co	říct	na	závěr.	Sportem	jedině	ke	zdraví.	Když	se	přesto	stane	
nějaký	úraz,	 je	 to	buď	přeceněním	vlastních	schopností	 	nebo	
naší	nepozorností.	Sjezdové	lyžování	je	jeden	z	nejkrásnějších	
sportů.	Pro	vás,	kteří	ho	provozujete,	mám	jednu	radu.	Když	je	
mlha	nebo	hustě	sněží,	běžte	raději	do	hospody,	abyste	nedopadli	
jako	 já	 starý	 nepoučitelný	 trouba.	Ale	 už	 teď	 se	 těším,	 jak	 si	
příští	rok	v	Rakousku	a	Itálii	znova	zalyžuju.	

Zdraví vás už jakš takž chodící Standa Kovář.

Počátek letošního roku 2023 v seniorklubu

	 Rok	 2023	 jsme	 tradičně	 začali	 dne	 18.	 ledna	 společným	
setkáním	 s	 vedením	 naší	 obce.	 37	 členů	 bylo	 seznámeno	
starostou	 Jardou	 Sívkem	 a	 místostarostou	 Jožkou	 Škrabalem	 
s	děním	v	roce	minulém	a	plánech	na	rok	letošní.	Nechyběl	ani	
přípitek.	V	únoru	nám	vyprávěl	Mirek	David	o	své	cyklistické	
cestě	 ze	 	 Salzburku	 do	 italského	 Terstu.	 Přejel	 tím	 vlastně	
skoro	celé	Alpy	na	území	Rakouska.	Jeho	vyprávění	doplněné	
spoustou	fotografií	i	jeho	obdivuhodný	sportovní	výkon	ocenilo	
38	spokojených	posluchačů.	V	polovině	února	proběhla	výroční	
členská	schůze,	kde	bylo	podáno	účastníkům	i	malé	občerstvení.	
V	závěru	tohoto	měsíce	10	našich	členů	provedlo	úklid	místní	
kapličky	 po	 náročné	 opravě	 střechy	 a	 krovů,	 aby	 kaplička	
opět	 reprezentovala	naši	obec	při	 svatebních	nebo	pohřebních	
obřadech	a	dalších	událostech.	V	březnu	nám	pan	Josef	Fantula	
názorně	ukázal,	jak	se	sestavují	rodokmeny,	kde	je	možné	získat	

informace	o	našich	předcích	nejen	z	minulého	století,	ale	i	z	let	
dávno	minulých.	Na	další	březnové	schůzce	 jsme	samozřejmě	
nezapomněli	 na	 Mezinárodní	 den	 žen	 a	 bylo	 popřáno	 všem	
přítomným	 členkám,	 které	 tvoří	 téměř	 stoprocentní	 základnu	
našeho	klubu.	Snad	se	někdy	podaří	získat	k	účasti	i	nějakého	
muže.	 V	 konci	 měsíce	 března	 bylo	 další	 cestování.	 Našemu	
přání	vyhověl	Jožka	Škrabal,	který	přes	Rakousko	a	Švýcarsko	
zamířil	do	Francie.	Spousta	krásných	fotografií	a	komentovaných	
zážitků	 nadchla	 plně	 obsazenou	 klubovnu	 hotelu	 Záložna.	 
A	v	prvních	dnech	měsíce	dubna	 jsme	opět	 „cestovali“.	Farář	 
z	nákelského	kostela	P.	Mgr.	Ondřej	Jirout	nám	vyprávěl	o	pou- 
ti	do	Santiaga	De	Compostela.	Spolu	s	dalšími	třemi	farníky	se	
vypravili	na	známé	poutní	místo.	Letecky	se	přesunuli	do	města	
Porto	v	Portugalsku	a	odtud	se	vydali	pěšky	na	téměř	300	km	
dlouhou	pouť	do	severozápadního	cípu	Španělska.	Toto	poutní	
místo	s	Katedrálou	svatého	Jakuba	je	jedno	z	nejvýznamnějších	
poutních	míst	v	celé	Evropě.	Své	zážitky	z	této	pěší	cesty,	která	
trvala	víc	jak	týden,	doplnil	spoustou	krásných	fotografií.	Získal	
velký	obdiv	všech	28	účastníků.	Všichni,	kteří	se	s	námi	přišli	
podělit	o	své	zážitky	z	cest,	si	zaslouží	naše	upřímné	poděkování.	
Do	 začátku	 letních	 prázdnin	 na	 nás	 čeká	 ještě	 několik	 akcí	 
a	věříme,	že	budou	stejně	zajímavé.

Jaromír Tomanec 

Žije mezi námi,
aneb, kdo by neměl rád fotbal

	 Jak	 již	 jsme	 vás	 informovali	 v	 předminulém	 čísle,	 naše	
úspěšná	 rodačka	 z	 Příkaz,	 reprezentantka	 České	 republiky,	
Alenka	Pěčková	se	stala	hrdinkou	zápasu	proti	Jamajce	v	daleké	
Austrálii	na	Poháru	národů.
	 V	měsíci	únoru	ve	dnech	10.	2.	–	24.	2.	2023	se	zúčastnila	
s	 reprezentací	 žen	 čtyř	 utkání	 mezi	 týmy	Austrálie,	 Jamajky,	
Španělska	a	Česka.	 (Pohár	národů	byl	organizační	generálkou	
před	 světovým	 šampionátem.)	 Pro	 český	 tým	 to	 byl	 velmi	
kvalitní	turnaj,	všechny	soupeřky	(kromě	Česka)	se	totiž	v	létě	
zúčastní	mistrovství	světa,	které	se	právě	bude	konat	v	|Austrálii	
a	 Novém	 Zélandu.	 Australský	 ženský	 tým	 má	 dlouhodobě	
výborné	výsledky,	Jamajka	skončila	v	kvalifikaci	druhá	za	USA	
a	Španělsko	patří	k	vynikajícím	týmům	Evropy.
	 Národní	 tým	 žen	 Česka	 odcestoval	 z	 Prahy	 na	 letiště	 do	
Vídně	a	odtud	odletěl	přes	katarské	Dauhá,	s	přestupem	na	další	
letecký	 spoj,	 do	Australského	 Sydney.	 Zde	 byla	 také	 děvčata	
ubytována.
	 Jednotlivé	zápasy	se	odehrály	na	stadionech	ve	státě	Nový	
Jižní	Wales.	 Ve	 městě	 Goford,	 kde	 hrály	 s	 týmem	Austrálie,	
který	 byl	 pro	 ně	 těžkým	 soupeřem,	 prohrály	 4:0.	 V	 prvním	
poločase	hrály	dobře,	ale	ve	druhé	půli	již	nestačily	na	nabušené	
Australanky,	které	hrají	v	různých	prestižních	klubech.			
	 Druhý	zápas	s	týmem	Jamajky	odehrály	přímo	na	stadionu	
v	 Sydney.	 Děvčata	 hrála	 odpoledne	 v	 15.00	 hodin	 tamního	
času.	 Bylo	 obrovské	 vedro	 +30°C	 a	 dusno,	 na	 což	 nejsou	
děvčata	zvyklá	v	době,	kdy	je	u	nás	zima.	Zápas	byl	na	konci	
nerozhodný	2:2.	Alenka	Pěčková	nastoupila	v	70.	minutě.	Ale	
do	konce	utkání	vstřelila	svůj	první	reprezentační	gól.	A	tím	se	
stala	 hrdinkou	 zápasu,	 protože	 děvčata	 porazila	 Jamajku	 3:2.	
Jednalo	 se	 o	 skvělý	moment	 pro	 naše	 hráčky,	 neboť	 přineslo	
první	vítězství	proti	účastnicím	mistrovství	světa.	Gratulujeme	
ke	skvělému	výkonu.

www.prikazy.cz



	 Závěrečný	zápas	 turnaje	
se	 odehrál	 ve	 městě	 New- 
castle	22.	 února	 s	mimořád- 
ně	silným	týmem	Španělska.	
Počasí	 děvčatům	 moc	 nep- 
řálo.	 Ve	 velmi	 těžkých	 po 
větrnostních	 podmínkách,	
hrály	za	hustého	deště	a	 sil- 
ného	 větru	 po	 celý	 zápas.	
Španělské	 fotbalistky	začaly	
velmi	aktivně,	měly	převahu	
i	 šance.	 Ale	 i	 naše	 hráčky	
si	 během	 utkání	 vytvořily	
několik	 dobrých	 příležitostí.	
Hrály	 aktivně	 a	 dostávaly	
se	 do	 zajímavých	 šancí.	
Nakonec	však	podlehly	špa- 
nělskému	 týmu	 0:3.	Alenka	
odehrála	 celý	 zápas.	 Zapo- 
jením	 se	 do	 tohoto	 turnaje	
získala	 výborné	 zkušenosti,	 které	 může	 zúročit	 v	 dalších	
zápasech	doma	i	v	cizině.
	 Celkově	 skončil	 český	 tým	 na	 3.	 místě.	 Ještě	 jednou	
blahopřejeme	 a	 přejeme	 Alence,	 aby	 dále	 reprezentovala	 na	
turnajích	a	rozdávala	radost	všem,	kdo	fotbal	milují.	

-ba-
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Foto k článku „Počátek letošního roku 2023 v seniorklubu“ na 
str. 9

CO NOVÉHO u našich sousedů
	 V	 této	 nové	 rubrice	 našeho	 občasníku	 bychom	Vás	 chtěli	
informovat	o	tom,	co	je	nového	za	hranicemi	naší	obce	u	našich	
sousedů.
	 Naše	 obec	 je	 součástí	 Mikroregionu	 Litovelsko,	 MAS	
Moravská	 cesta	 a	 Spolku	 pro	 hubení	 kalamitních	 komárů.	
Spolupráce,	 výměna	 zkušeností	 a	 zapojení	 se	 do	 společných	
projektů	je	pro	naši	obec	velmi	důležitá	a	přínosná.
Kulturní a sportovní akce:
(aktuální	 informace	 o	 konání	 akce	 si	 prosím	 ještě	 ověřte	 na	
webových	stránkách	obce	nebo	u	organizátora	akce)
Náklo (www.naklo.cz)
květen 2023
12.5.	 Den	matek	(ZŠ)
13.5.	 Den	matek	(Orel)
20.5.	 Školní	olympiáda	
červen 2023
		3.6.	 30	let	Stracené	Ráj
17.6.	 Country	večer	+	guláše
24.6.	 Běh	Jana	Opletala	10	km,
Noční	turnaj	v	badmintonu,	
Zábava

Střeň (www.stren.cz) 
květen 2023
		6.5.	 Nohejbalový	turnaj
14.5.	 Svěcení	božích	muk	(	v	16	hod.)
červen 2023
17.6.	 Volejbalový	turnaj
		1.7.	 Hasičský	dětský	den

Skrbeň (www.skrben.cz)
		7.5.	 tradiční	hody
20.5.	 zábava	(Motors)
Klub	přátel	hudby
		5.5.	 závěrečný	 koncert	 sezóny:	 kytarista	 Libor	 Janeček	 
a	flétnistka	Marie	Mikhailová

	 Pohodový	 koncertní	 zájezd	 jsme	 dovršili	 zpěvem	
nejrůznějších	písniček	a	povídáním	v	autobusu	cestou	domů.		
	 Na	 jaře	 máme	 před	 sebou	 další	 vystoupení	 21.	 května	 
v	Morkovicích,	v	Příkazích	ve	velkém	sále	Záloženského	domu	
v	 pátek	 25.	 května	 a	 v	 domě	 seniorů	 František	 v	Náměšti	 na	
Hané	30.	května.	
	 Budeme	moc	rádi,	když	naším	zpěvem	posluchače	potěšíme	
a	také,	když	přijdou	mezi	nás	i	další,	kteří	si	rádi	hezky	společně	
zazpívají.

Za Smíšený pěvecký sbor z Příkaz
Božena Mikolajczyková

Smíšený pěvecký sbor

	 273.	 vystoupení	 Smíšeného	 pěveckého	 sboru	 Příkazy	
25.března	se	uskutečnilo	v	Jedovnicích,	kam	nás	pozvaly	člen- 
ky	 ženského	 pěveckého	 sboru	 Píseň	 TJ	 Sokol	 Jedovnice.	
Koncert	 se	 konal	 v	 příjemném	 prostředí	 kulturního	 domu	 ve	
velmi	 přátelské	 atmosféře,	 kterou	 vytvořili	 účinkující	 zpěváci	
šesti	pěveckých	sborů	a	jejich	příznivci.
	 Vystoupení	 všech	 byla	 poutavá	 a	 kvalitní	 a	 posluchači	
je	 odměnili	 vždy	 potleskem.	 Do	 zpěvu	 závěrečného	 kánonu	
Přátelství	se	zapojili	všichni	včetně	diváků.
	 Po	 odpoledním	 koncertě	 	 následovala	 	 společná	 zábava	
pěvců	 s	pohoštěním	připraveným	členkami	Písně	 a	 ještě	 jsme	
si	 mohli	 zazpívat	 a	 zatančit	 za	 doprovodu	 příjemné	 hudební	
skupiny.

www.prikazy.cz
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Senice na Hané (www.senicenahane.cz) 
květen 2023 
13.5.	 Den	matek	Senice	na	Hané
20.5.	 Senické	véjezd	a	véšlap	areál	TJ	Senice
	 	 Benzínová	párty	Odrlice
27.5.	 Kácení	máje	Senice	na	Hané
červen 2023
		3.6.	 Kácení	máje	Cakov
	 	 Senický	les
10.6.	 Exhibiční	zápas	Odrlice	hřiště
16.6.	 Taneční	zábava	Odrlice
17.6.	 Taneční	zábava	Senice	na	Hané
23.6.	 Zahradní	slavnost	Senice	na	Hané
30.6.	 Hody	Odrlice

Živé cesty alejí ve Vojnicích
	 Úplně	náhodou	jsem	se	dozvěděl,	že	v	sousedních	Vojnicích	
je	skupina	lidí,	která	si	vzala	za	své	provádět	nové	výsadby	alejí	
stromů.	Když	 jsem	Vojnicemi	projížděl,	nové	výsadby	stromů	
jsem	 viděl.	 Myslel	 jsem	 si,	 že	 výsadby	 provádí	 obec,	 nebo	
pozemkový	 úřad	 po	 komplexní	 pozemkové	 úpravě,	 která	 ve	
Vojnicích	také	proběhla.	Ale	jaké	bylo	moje	překvapení,	že	tyto	
opravdu	velké	výsadby	v	krajině	provádí	skupina	dobrovolníků	
z	 obce,	 která	 si	 dokonce	 založila	 spolek	 „Živé	 cesty	 alejí“.	 
A	při	výsadbách	se	schází	spousta	lidí	z	obce	a	okolí,	celé	rodiny	 
s	dětmi	a	přátelé,	a	sází	stromy.	A	pro	svůj	nápad	k	tomuto	záměru	
nežádali	o	dotace,	výsadbu	a	následnou	údržbu	zeleně	hradí	ze	
sponzorských	darů	příznivců.	Je	to	opravdu	něco	výjimečného,	
co	se	hned	tak	nevidí.
	 Proto	jsem	požádal	paní	Janu	Látalovou,	předsedkyni	spolku	
o	bližší	 informace	o	 jejich	 činnosti,	 která	mj.	 říká:	 “Posláním	
člověka	je	zdokonalovat	životní	prostor	a	chránit	ZEMI,	která	je	
naším	společným	domovem.“

	 Protože	se	již	dlouho	známe,	můžu	si	dovolit	oslovení:	
Jani, kdy vznikla myšlenka a nápad sázet aleje stromů a obnovit 
Svatojakubskou trasu, navazuje tato vaše iniciativa na nějaké 
tradice?

	 „Ano,	 původní	 myšlenka	 na	 obnovení	 cesty	 vznikla	 už	
v	 roce	 1987,	 kdy	 jsem	 do	 Vojnic	 přišla	 za	 svým	 manželem.	 
V	domě	číslo	38	 žila	 i	 jeho	 stařenka,	paní	Marie	Pospíšilová,	
která	 mi	 o	 staré	 tradici	 putování	 místních	 lidí	 vyprávěla.	
Původně	zde	žili	manželé	Anna	a	Jan	Vitásek,	kteří	na	památku	
těchto	poutí	nechali	zbudovat	roku	1879	krásnou	sochu	Panny	
MariaZellské.	při	silnici	vpravo	mezi	obcemi	Těšetice	a	Ústín,	
nedaleko	 benzínové	 stanice.	 Ač	 kolem	 jezdíme	 celý	 život,	
většina	 místních	 obyvatel	 tuto	 informaci	 o	 jejím	 původu	 
a	tradici	neznala.	Příběh	byl	pro	mne	velmi	silný	a	zrál	ve	mně	
mnoho	 let.	Teprve	 roku	2019	 jsem	myšlenku	nahlas	vyslovila	 
a	získala	podporu	místních	obyvatel	k	realizaci	obnovení	původ-
ní	polní	cesty.	Tato	byla	posledních	40	roků	rozorána	do	velkého	
lánu.	 Majitelem	 cesty	 je	 obec	 Těšetice,	 na	 půdě	 hospodaří	
místní	 zemědělské	 družstvo.	 Cestou	 tedy	 byla	 komunikace	 
s	vedením,	sousedy	a	občany	obce.	Hledání	původní	informace	 
v	 písemné	 podobě	 v	 místních	 kronikách	 trvalo	 půl	 roku.	
Pomohly	 vzpomínky	 starších	 sousedů	 i	 svědectví	 zažloutlých	
fotek	 od	 místního	 kronikáře.	 Záměrem	 bylo	 předat	 mladé	
generaci	 cenné	paměti	 a	 stopy	místní	krajiny.	Více	 se	dozvíte	
na	informační	tabuli	v	nově	vysazené	„Poutní	aleji“.	Realizace	
samotná	 proběhla	 v	 říjnu	 2019	 ze	 velké	 podpory	 místních	
občanů,	kteří	si	zakoupili	jednotlivé	stromy	a	přišli	si	je	spolu	se	
svou	rodinou	vysadit.	Celkem	bylo	vysazeno	38	dubů	a	lip	na	
750	metrů	obnovené	polní	cesty.	Dílo	se	zdařilo,	stromy	rostou,	
máme	z	nich	radost.	
	 Stejným	postupem	vznikla	v	 roce	2020	nová	alej	„Trhová	
cesta“,	kterou	si	iniciovali	sami	místní	občané.	Tato	je	nyní	již	

součástí	 i	 mezinárodní	Moravskoslezské	 trasy	 Svatojakubské,	
vedoucí	 přes	 celou	 Evropu	 do	 Španělského	 Santiago	 de	
Compostela.

 Jak to vlastně děláte, organizujete výsadby alejí a kolik lidí 
se výsadeb účastní?
	 Lidi	jsme	oslovili	formou	letáčku	v	místním	obchodě	a	na	
obecní	vývěsce.	Kdo	měl	zájem,	mohl	si	sponzorským	příspěvkem	
stromy	 do	 jednotlivých	 alejí	 zakoupit.	 Každý	 strom	 dostal	
cedulku	se	jménem	rodiny,	která	výsadbu	podpořila.	Organizace	
byla	mnohdy	náročná,	zejména	kvůli	deštivému	podzimu	2020.	
Pomohlo	nám	založit	si	FB	stránku	Živé	cesty	alejí,	přes	kterou	
jsme	s	lidmi	komunikovali.	Místní	i	přespolní	občané	se	účastnili	
v	hojném	počtu,	aby	si	vysadili	svůj	památeční	„Rodový	strom“.	
V	aleji	Na	trhové	cestě,	dlouhé	1,5	km,	je	vysazeno	celkem	80	
dlouhověkých	 stromů	 ve	 složení:	 duby,	 lípy,	 topoly,	 hrušně,	
jerlíny,	moruše,	břízy,	habry,	kaštany,	třešně.	Jedná	se	o	původní	
druhy	dřevin,	vhodné	do	místní	krajiny.	Trhovou	cestou	chodili	
lidé	pěšky	či	s	koňským	povozem	a	vozili	na	trh	do	města	své	
přebytky	 masa,	 mléka,	 vajec,	 medu,	 zeleniny,	 luštěnin,	 obilí	 
a	ostatní	potravu	či	řemeslné	výrobky.	Pro	dnešní	generaci	téměř	
neznámý	jev,	že	lidé	z	vesnic	uživili	okolní	města....	Zde	jsme	
opět	ponechali	původní	název	a	informaci	na	ceduli	v	aleji.	

Sázíte i v okolních obcích? Kdo a jak se stará o údržbu zeleně?
	 Po	 získání	 cenných	 zkušeností	 z	 prvních	 dvou	 let	 práce	
se	ozvala	obec	Ústín	s	nabídkou	pozemku	k	výsadbě	i	v	jejím	
katastru	podél	cyklotrasy	6025.	Současně	nás	oslovili	sponzoři,	
kterým	se	naše	práce	líbila.	Na	podzim	2021	proběhla	výsadba	
55	stromů	na	kilometrovém	úseku	“Aleje	U	lipek“,	financované	
TŌSH	 Distillery	 Těšetice.	 O	 rok	 později	 jsme	 provedli	
kompletní	rekultivaci	podél	polního	hnojiště	s	výsadbou	stovky	
keřů,	kterou	sponzorsky	podpořilo	ZD	Unčovice.	Doplnili	jsme	
keřové	 a	 květinové	 pásy	 mezi	 stromy	 v	 aleji,	 nainstalovali	
sedáky	pro	dravce,	navezli	jsme	kůru	a	zajistili	vydatnou	zálivku	
ke	 kořenům	 stromů.	 Za	 humny	 obce	 Vojnice	 jsme	 vysadili	
„Lékárnu	 pod	 širým	 nebem“	 s	 léčivými	 keři	 jedlých	 plodů,	
jako	jsou	černé	jeřáby,	rakytníky,	růže	velkoplodé,	muchovníky,	
hlohy,	 moruše	 a	 zimolezy	 kamčatské.	 Vzhledem	 k	 velkému	
rozsahu	práce,	rozdělili	jsme	si	péči	o	vysazené	stromy	a	keře	
se	spolkem	Vojnické	cesty,	který	se	zaměřil	na	Poutní	a	Trhovou	
alej.	 	 	 Spolek	Živé	 cesty	 alejí	 pečuje	 o	Alej	U	 lipek	 a	 léčivé	
keře	za	humny	obce.	Vážíme	si	podpory	a	práce	všech	lidí,	které	
inspirujeme	k	péči	o	místní	krajinu.	

 Na vašem videu jsem viděl, že do činnosti vašeho spolku 
jsou zapojeny i děti, a že pro ně děláte i nějaké akce:
	 Roku	2022	jsme	postavili	činnost	na	čtyři	pilíře	(stejně	tak	je	
i	počet	členů	našeho	spolku):

1.	Práce	s	mládeží	–	předávání	zkušeností	mladé	generaci,	 jak	
mohou	být	osobně	prospěšní,	jak	je	důležité	poznat	své	kořeny,	
jak	 mohou	 chránit	 krajinu,	 zvěř,	 jak	 zajistit	 pastvu	 včelám	 a	
další	dovednosti.
2.	Péče	o	krajinu	–	výsadba	nových	stromů,	keřů,	květin,	údržba	
stávající	 zeleně,	 inspirace	 ostatních	 lidí	 ke	 společné	 práci,	
inspirujeme	přes	stránky	FB	Živé	cesty	alejí.
3.	 Kulturní	 program	U	 Lipek	Vojnice	 –	 osvěta	 veřejnosti	 při	
společných	 kulturních	 akcích,	 proběhla	 setkávání	 pod	 širým	
nebem	na	hranici	katastrů	tří	obcí:	Vojnice,	Křelov,	Ústín.
4.	Trasování	Svatojakubské	poutní	trasy	–	aktivní	spolupráce	se	
spolkem	Ultreia	na	značení	úseku	poutní	trasy	vedoucí	katastry	
našich	 obcí	 z	 Olomouce	 Neředína	 do	 Náměště	 na	 Hané,	 její	
údržba	a	osvěta	veřejnosti	pomocí	informačních	tabulí	s	mapou	
celé	trasy.
	 Za	 podpory	 Olomouckého	 kraje,	 okolních	 obcí	 i	 mnoha	
drobných	 sponzorů	 se	 nám	 podařilo	 zrealizovat	 informační	
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•  denně čerstvé pečivo
•  čerstvé mléko, mléčné 

výrobky a podestýlková vejce 
dodá ZD Senice na Hané

•  nejlepší sýry dovezeme 
ze sýrárny ROLS Lešany

•  šťavnatá rajčata z Haňovic

•  právě utržené ovoce
z Úsovska

•  z naší pšenice vyrobenou 
mouku a těstoviny MALITAS

•  čerstvé a poctivé vepřové 
maso od nás ze ZD Unčovice

•  delikátní uzeniny dodané 
Jatkami Mladějovice

•  … a to není zdaleka všechno!

Jsme tu pro vás:
Pondělí – pátek: 

8.00 – 13.00, 14.00 – 17.00
Sobota: 8.00 – 12.00

U nás najdete produkty 
jen od výrobců 

z našeho regionu.

Otevíráme 
v úterý 
18.dubna! 

Najdete nás 
v Unčovicích č. p. 53.

POD HANÁCKYM ŽUDREM. Občasník, dat. vydání: 27.4.2023 - vydavatel: Obec Příkazy, IČ: 00228711, ved. redaktor: Mgr. Božena Mikolajczykova. MK ČR E 12641.  
Neoznačené fotografie a kresby archiv obce Příkazy. Sazba a tisk z dodaných podkladů: AMBERTISK, s.r.o., Havlíčkova 789/7, 784 01 Litovel, tel.: 777 88 66 33
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tabule	 a	 rozcestníky	 na	 poutní	 trase,	 dále	 několik	 kulturně	
vzdělávacích	akcí	pro	širokou	veřejnost	Olomouce	a	okolí.	Bez	
spolupráce	a	podpory	podobně	zaměřených	přátel	a	spolků	by	
naše	činnost	nebyla	možná.		Velmi	si	toho	vážíme.
Jaké	jsou	vaše	další	plány?
	 V	 loňském	 roce	 jsme	 připravili	 a	 částečně	 zrealizovali	
program	 pro	 děti,	 mládež	 i	 dospělé.	 Tento	 jsme	 nazvali	
Putování	krajinou	Hané	a	budeme	ho	nabízet	i	v	letošním	roce.	 
V	současné	době	připravujeme	bohatý	program	na	Kulturní	léto	
U	lipek	2023,	kam	bych	Vás	také	ráda	pozvala.	Během	měsíce	
dubna	bude	prezentován	na	FB	Živé	cesty	alejí	a	ve	vývěskách	
obecních	úřadů.	V	případě	zájmu	nás	neváhejte	kontaktovat	na	
telefonu	 602	 395	 390.	 Srdečně	Vás	 zveme	 na	 komentovanou	
procházku	alejemi	v	okolí	obce	Vojnice	a	Ústín.		

 A co říci na závěr? „Planeta země je našim domovem, je 
živá a tvoří s námi lidmi jeden celek. Pojďme o ni společně  
a s láskou pečovat.“

Děkuji	za	Váš	čas	i	přízeň.	Jana	Látalová

My	také	moc	děkujeme!	Tak	se	zajděte	podívat.
Josef Škrabal

Vítání dětí

	 V	neděli		2.	dubna	2023	se	v	obřadní	síni	OÚ	Příka- 
zy	 uskutečnilo	 slavnostní	 vítání	 nových	 občánků.	 Do	
pamětní	knihy	obce	Příkazy	byly	zapsány	tyto	děti:
Viktorie	Vrbková,	Tobiáš	Jurenka,	Jakub	Přidal,	Jáchym	
Šesták,	Kristián	Novák,	Viktorie	Bartoňková
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